



တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ

လါအိကူး ၂၈သီ ၂၀၁၅ နံၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၢ်ဂံၢ်-15-43-11

ဖၣ်အၣ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ: တၢ်မၤဆူးမၤဆါ ဒီး တၢ်မၤသံလၢ သးခိး ကီၢ်ဆၢသးဖိတဖၣ်ဖဲ ဗျဲကံ့ဂ့ၢ်ဝုၢ်, လုၢ်ပျဲၢ်ကီၢ်ဆၣ်, လါအုဖျၢၣ် ၂၀၁၅ နံၣ်

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ တဘျီတဘျီဟ်ဖျါဝဲ သးခိးကီၢ်ဆၢ သးဂ့ၢ်နီၢ်ဂံၢ် ၁၀၁၁ သးဖိတဖၣ်လၢ အဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ဂ့ၢ် ဖဲအိၤလၢ သးခိၣ်စိန့ၣ် မၤသံဝဲ သဝီဖိတဂၤလၢ အမံၤမ့ၢ်ဝဲ စီၤ အ--- ဖဲ လါအုဖျၢၣ် ၂၄သီ ၂၀၁၅ နံၣ်အနံၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါ | လုၢ်ပျဲၢ်ကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် (လါအုဖျၢၣ် ၂၀၁၅ နံၣ်)

တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါလံာ်တဘျီအံၤ ဘၣ်တၢ်ကွဲးအိၤခိဖျါ ပျီပုၤပုၤမၤသကိးတၢ်ဖဲ ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ် လၢအဘၣ် တၢ်န့ၣ်လိအိၤလၢ ကညီဂုၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် KHRG လၢကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဂုၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး တဖၣ်ဖဲလီၢ်ကဝီၤပုၤန့ၣ်လီၤ.<sup>1</sup> လံာ်ဟ်ဖျါတဘျီအံၤဘၣ်တၢ်ဒီးန့ၣ်အိၤဖဲ လါယုၤ ၂၀၁၅ နံၣ် ယုၣ်ဒီးတၢ်ကစီၣ်အဂၤ တဖၣ်လၢအမ့ၢ် တၢ်ကဲထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါအဂၤ ၁ ဘၣ်, တၢ်ထံၣ်လီၢ်သံကွၢ်သံဒီး ၇ ခါ, ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟ်ဖျါ ၁ ဘၣ် ဒီး တၢ်ဂီၤ ၂၀၁ ဘၣ် လၢဘၣ်တၢ်ဆၢထီၣ်အိၤလၢ ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.<sup>2</sup>

(၁)တပတီၢ်-တၢ်ကဲထီၣ်သးအဂ့ၢ်လီၤတၢ်လီၤဆဲး

<sup>1</sup> ကညီဂုၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရူၢ် KHRG န့ၣ်လိဝဲပျီပုၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဖၣ်လၢ ကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ်တကပၤလၢ ကမၤနီၣ်မၤယါ တၢ်မၤအာမၤပယုၤ တၢ်ကဲထီၣ်သးတဖၣ် ခိဖျါတၢ်ဟ်ဖျါတဖၣ် ဒ်တၢ်ဟ်ပနီၣ်တၢ်အတီၤပတီၢ်တၢ်မၤအကျဲအသိးဒီး မၤဝဲတၢ်ထံၣ်လီၢ်သံကွၢ်ဒီးသဝီဖိအဂၤတဖၣ်, ကွဲးဖျါထီၣ်ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟ်ဖျါတဖၣ်လၢဘၣ်ယးဖဲ တၢ်လီၤလၢအဝဲသ့ၣ်ညိန့ၣ်ဝဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ကွဲးထီၣ်ဝဲ တၢ်မၤနီၣ်မၤယါပုၤဂုၢ်ဝိခွဲးယၢ်တၢ် မၤအာပယုၤအလံာ်ဟ်ဖျါအခါ ပျီပုၤပုၤမၤတၢ်ဖိတဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဟ့ၣ်ဂံၢ်ဟ့ၣ်ဘါအိၤ လၢကမၤနီၣ်မၤယါဝဲတၢ်မၤပယုၤပုၤဂုၢ်ဝိခွဲးယၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဆိမိၣ်လၢအကါဒိၣ်တဖၣ် ခိဖျါတၢ်မၤလီၤတၢ်တၢ်ဂုၢ်တၢ်ကျါတဖၣ်လၢ တၢ်ဂုၢ်ခိၣ်ထံးတဖၣ်လၢကျဲအါတီၤဒီး ဒီးပမၤန့ၣ်အိၤ လၢဂံၢ်ခိၣ်ထံးအသိး ဒီးတၢ်ကဲထီၣ်သးအတၢ်ဆိတလဲအတၢ်ထီၣ်သတြၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

<sup>2</sup> လၢတၢ်ကမၤဂုၢ်ထီၣ် KHRG အကျဲအကျဲတဖၣ်ဖျါဖျါဖျါ ကဂုၢ်ထီၣ်အဂီၢ်ဒီး ဒ်သိးကန့ၢ်အါထီၣ် တၢ်ဆဲးကျိးအတၢ်လဲခိဖျါတဖၣ် လါလီၤဒဲးဝဲဒီး သဝီဖိလၢကီၢ်ပယီၤထံးခိတကပၤအတၢ်ထံၣ်တၢ်ဆိကမိၣ်တဖၣ် ဒီးဒ် KHRG အတၢ်ပညိၣ်အိၣ်ဝဲအသိး လၢကတီၣ်ထီၣ် တၢ်ကစီၣ်လၢဒီးန့ၣ်ဘၣ် လၢပျီပုၤတဖၣ်ခဲလၢဝဲ ဖဲဘၣ်တၢ်မၤအိၤဒ်အကျဲအကျဲအိၣ်ဝဲအသိးဝံၤဒီး တၢ်ကျိၣ်ထံးအိၤ ဒီးတၢ်ကွၢ်ကဒါက့ၤပုၤလၢအတူၢ်ဘၣ်တၢ်အဂၤအတၢ်ဘၣ် တၢ်ဘၢအဂီၢ်ဒီး ဘၣ်တၢ်မၤဘၢအဂ့ၢ်အကျဲလၢအကါဒိၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လံာ်ဟ်ဖျါလၢအဘူးအတၢ်အဂၤတဖၣ် ဘၣ်တၢ်နီၤဖးလီၤဆုတၢ်ကစီၣ်အကလုာ် တၢ်ဂုၢ်တၢ်လီၤတၢ်ကျဲ ဒီးအန့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဘၣ်သးဖးအါထီၣ် တၢ်ဂုၢ်အဂၤလၢအဘၣ်ထွဲလိာ်သးတဖၣ်တခါစုာ်စုာ်အဂီၢ် ဝဲသးစူၤကွၢ်ဘၣ်လၢ KHRG တၢ်ကစီၣ်သန့တက့ၢ်.

တက်ကယ်ထိန်းသားအကလုာ်	တက်မာသံ
တက်ကယ်ထိန်းသားမုာ်နံၤမုာ်သီ	လါအုာ်ဖြှာ် ၂၃သီ ၂၀၁၅ နံၣ်
တက်ကယ်ထိန်းသားတက်လီၤတက်ကျဲ (သဝီ, ကရုာ်, ကီၤဆာ်, ကီၤရုာ်)	ဘ--- ကဝီၤဒု, စီၤနသးမ့ၤပုာ်, မ့ၤကံ့ၣ်တက်လီၤ, လုာ်ပျဲၤကီၤဆာ်, ဖာ်အာ်ကီၤရုာ်

ပုၤလၢအတုာ်ဘၣ်တက်တဂၢအဂ့ၢအကျိၤ	
မံၤ	မီၤအ---
သးနံၣ်	၃၇ နံၣ်
မုာ်/ခွါ	ခွါ
ကလုာ်	ကညီ
ဟံၣ်ဖိဃီဖိ အိၣ် /တအိၣ်	တအိၣ်
တက်ဖံးတက်မာ	တက်မာလီၤတံၢ်တအိၣ်
တက်ဘူၣ်တက်ဘါ	ဘူးဒး
တက်ဟံမုာ်ဒါ /လီၤလၢ	သဝီဖိ
အိၣ်ဆိးဒုသဝီ	စ--- သဝီ

ပုၤလၢအမၤအပယုာ်တက်တဂၢအဂ့ၢအကျိၤ				
မံၤ	လီၤလၢ	သုးကျိၤ/ သုးရုာ် /သုးတြီၤ	အိၣ်သုာ်လီၤသးလီၤကျဲ /သုးကလၢၤ	အခိၣ်အမံၤဒီးလီၤလၢ
စီၤမီၤသဲၣ်	သုးဖိ	သုးရုာ် ၁၀၁၁	သုးမိးကီၤဆါ သုးရုာ် ၁၀၁၁ သုးဝဲၤလီၤခိၣ် သုာ်	သုးခိၣ်ဒိၣ်ဂီၢ်ဂံၢ် စီၣ်နံၤ

(၂)ပတီၢ်တပတီၢ်-တက်ဂ့ၢတက်ကျိၤအကံၢ်အစီ

**၁. ရဲၤပုးပုၤနဟံးန့ၢ်တက်ကယ်ထိန်းသားတခါအံၤ တဆီဘၣ်တဆီတက့ၢ.**  
 လၢအခိၣ်ထံးခါန့ၢ် ယတသ့ၣ်ညါဘၣ်ပးတက်မာသံအဂ့ၢအံၤဘၣ်. ယသ့ၣ်ညါဘၣ်တက်ဂ့ၢအံၤဖဲယလဲၤတုၤဖဲ စ--- သဝီ, ဖဲ စီၤအ--- အပုၤအဝဲၢ်အိၣ်တက်အလီၤ လၢယကမၤနီၣ်မၤပါဘၣ်ပး လီၤကဝီၤပုၤဂ့ၢဝီၣ်ခွဲးယာ်အတံၢ်အိၣ်သး တဖၣ်န့ၢ်လီၤ. ယသ့ၣ်ညါဘၣ်က့ၢတက်ဂ့ၢလီၤတံၢ်လီၤဆဲးဖဲယသံက့ၢဝဲ စ--- သဝီဖိတဂၢ ဒီး သဝီသးပုၤအခါန့ၢ် လီၤ.

**ကွဲးနီၣ်ပုၤလၢဟ့ၣ်တက်ဂ့ၢအံၤတဂၢစုာ်စုာ်သ့ၣ်ညါ တက်ဂ့ၢအံၤအမုာ်အတီၤလၢကျဲၣ်လဲၣ်.**  
 ပုၤလၢအဟ့ၣ်ယၤတက်ကစီၣ်ဘၣ်ပးတက်မာသံအဂ့ၢအံၤ မုာ်ဝဲ စ--- သဝီဖိ အုၤဒ---, လၢသးနံၣ်အိၣ် ၅၅ နံၣ်တဂၢ န့ၢ်လီၤ. အုၤဒ--- အမါ နီၢ်မ---, လၢသးနံၣ်အိၣ် ၃၇ နံၣ် ဒီး ပုၤလၢအသံ မီၤအ--- အံၤ မုာ်ဝဲပုၤဒီးဘူးဒီး တံၢ်ဒီး အိၣ်ဆိးဝဲသဝီတဖျၢၣ်ဃီန့ၢ်လီၤ. အုၤဒ--- တဲဘၣ်ယၤလၢ “ယသးအုးဒိၣ်မး မုာ်လၢ မီၤအ--- အံၤ ဟဲဟးအိၣ်သကိးယၤ ဒီး ဟဲအိၣ်ဟဲအိၣ်တက်လၢယဟံၣ်ပုၤထီၣ်. အဝဲမုာ်မုးသံးသၢပျၢၤဒီး တက်ကြၢးဟ့ၣ်အီၤတက်က မုာ်လၢကျဲၣ်အဂၢတဘိၣ်န့ၢ်လီၤ.”

(၃)ပတီတပတီ-ဟ်ဖျါတကထီၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်

(က) မၤပုၤတကထီၣ်သး အဆၢကတီၢ်, တၢ်လီၤတၢ်ကျဲ, တၢ်မနုၤကထီၣ်သးလဲၣ်, တၢ်ကထီၣ်သးဒ်လဲၣ်, မတၢ်တဂၤလၢအတူၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်တၢ်လဲၣ်ဒီး မတၢ်တဂၤလၢအမၤအပယုၤတၢ်လဲၣ်ဒီး ဘၣ်မနုၤအယီၤကထီၣ်အသးလဲၣ် ဒီးတဲပုၤစ့ၢ်ကိးသဝီဖိတဖၣ်ဖဲဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မိၣ်ဒီးတၢ် ကထီၣ်သး အခါ (မ့) တၢ်ကထီၣ်သးဝံၤအလီၢ်ခံအမၤတၢ်မနုၤ လဲၣ်, အမၤစံးဆၢကတၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ကွၢ်ဆၢၣ်မိၣ်ဒီးဒီးသဒၤလီၤကတၢ်အသးလၢကျဲဒ်လဲၣ်,အဂ့ၢ်ကျဲးစးအိၣ်မူက့ၢ်ဝဲလၢကျဲဒ်လဲၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်တၢ်အိၣ်တၢ်ဆိးအတၢ်အိၣ်သးမၤအသးဒ်လဲၣ်အဂ့ၢ်တဖၣ်လၢလၢပုၤပုၤတက့ၢ်.သူလံာ်ကဘျးလၢအဖီလံာ်ဒီးမၤပုၤအီၤတက့ၢ်.ဘၣ်ဆၣ်,လံာ်ကဘျးလၢတၢ်ဟ့ၣ်လီၤဟ်အဖီလံာ်အံၤမ့ၢ်တလၢဘၣ်တခီန့ၣ်သူက့ၢ်လံာ်ကဘျးအဂၤတဖၣ်တက့ၢ်. နကွဲးတၢ်ဂ့ၢ်မ့ၢ်တလၢဒ်ဒီးတခီသူကဒါက့ၢ်လံာ်က့ၢ်ဝဲအသီတဘျးဝံၤကျဲးတၢ်ဟ့ၣ်အီၤဒီးတၢ်ကထီၣ်သးတၢ်ဟ်ဖျါတ ဘၣ်အံၤတက့ၢ်.

ယမ့ၢ်ဘၣ်တဲတီတီန့ၣ်, ယလဲၤလီၤဆူ စ--- သဝီ, ကတၢ်တံးကရၢၢ်, ဇွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြီၤ (ဖၣ်ပုၣ်) ကီၢ်ရၣ် မ့ၢ်ဝဲဖဲ မိၤအ--- အိၣ်တၢ်အလီၢ် ဘၣ်ဆၣ် ယတသ့ၣ်ညါထွဲတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဘၣ်ယး တၢ်မၤသံ မိၤအ---, လၢအသးနံၣ်အိၣ် ၃၇နံၣ်တဂၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ဘၣ်. ဖဲယလဲၤတုၤယီၤဆူ စ--- သဝီအခါ ယန့ၢ်ဟူဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တစံးတက့ၢ်လၢသဝီဖိတနီၤအအိၣ်န့ၣ်လီၤ. မိၤအ--- အံၤ ဘၣ်တၢ်မၤသံအံၤဖဲ စိၤန့ၣ်သၢၤမ့ၢ်ဝဲ, မ့ၢ်ကွဲၣ်တၢ်လီၤ, လုၢ်ပျါကီၢ်ဆၣ်, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်လၢအအိၣ်တၢ်လီၤတခီမ့ၢ်ဝဲ စ---သဝီ, ကတၢ်တံးကရၢၢ်, ဇွဲၣ်လိကီၢ်ဆၣ်, မ့ၢ်တြီၤကီၢ်ရၣ်အပူၤ န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကထီၣ်အသးဒ်အံၤ, မိၤအ--- အံၤအဝဲမ့ၢ်ဝဲဒၣ်ပုၤဖိအိၣ်တၢ်ဖိတဂၤလၢဆူၣ်ချတၢ်မၤလိကီၢ်အဟံၣ်ဒွဲတဖျါၣ်အပူၤဖဲ ကမးမိၣ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ. ဖဲလၢအုၤဖျါၣ် ၂၄သီ ၂၀၁၅ အနံၤ, ဖဲအဝဲအိၣ်ဘျးလၢတၢ်မၤပူၤအခါ, အဝဲအိၣ်သးမူၤ ဒီးလဲၤဟးဝဲဆူ တခွဲၣ်ဖိသဝီ ဒီး ဘ--- ကဝီၤဒု, စိၤန့ၣ်သၢၤမ့ၢ်ဝဲ, မ့ၢ်ကွဲၣ်တၢ်လီၤ, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. အဝဲစးထီၣ်လဲၤဒီးဝဲချံ ဖဲ ကမးမိၣ်ဝဲ ဒီး ခိကဲဝဲ ယိၣ်လိာ်ကျိ လဲၤယီၤဝဲဆူတၢ်ဝဲဒၣ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲ တခွဲၣ်ဖိသဝီပူၤန့ၣ် အိၣ်ဝဲဒၣ်ဒီး လုၢ်မ့ၢ်ဝဲ-ဖၣ်အၣ် သိလုၣ်ဒီးလဲၤသန့ တတီၤ လၢအအိၣ်ဘျးဝဲဒၣ်ဒီး အံၤသ့ၣ်ဆၢစးဖိကဟၣ်တၢ်မၤလီၢ်န့ၣ်လီၤ. မိၤအ--- အံၤလဲၤယီၤဝဲဒၣ်ဆူ သိလုၣ်ဒီးလဲၤသန့အလီၢ် ဒီးဟးသံကွၢ်ပုၤနီၤသိလုၣ်ဒီးလဲၤသ့ၣ်တဖၣ် မ့ၢ်အဝဲသ့ၣ် တၢ်နီၤသိလုၣ်အလံာ်အုၣ်သးအိၣ်ခါ တအိၣ်ခါန့ၣ်လီၤ. အဝဲတြီၤတံာ်ယာ်စ့ၢ်ကိးဝဲ သိလုၣ်လၢကဟးထီၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အံၤအယီၤ, ပုၤနီၤသိလုၣ်ဒီးလဲၤတဖၣ် ဖိၣ်ယာ်အီၤဒီး လဲၤဆူကွဲၣ်အီၤဆူ သုးခိးကီၢ်ဆၢအသုးကလၢတဖျါၣ် ဖဲမ့ၢ်ကွဲၣ်-ဖၣ်အၣ်ကျဲၣ်မ့ၢ်ဒိၣ် အယၢၤန့ၣ်လီၤ.

ဖဲတၢ်လဲၤဆူအီၤဆူသုးကလၢဝံၤအလီၢ်ခံ, မိၤအ--- အံၤဘၣ်တၢ်မၤဒၢၣ်မၤလိာ်အီၤလၢ သုးခိးကီၢ်ဆၢ သုးရၣ် ၁၀၁၁ အသုးဖိတဖၣ် လၢဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲအီၤလၢ သုးခိၣ်ဒိၣ်ဂီၢ်ဂ့ၢ် စိၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်အံၤအယီၤ, မိၤအ--- သံကွဲၣ်ဝဲလဲ လၢအုၤဖျါၣ် ၂၄သီ ၂၀၁၅နံၣ် ဂီၤခီ ၁၂နံၣ်ရံၢ် ၁၅မံးနံး အဆၢကတီၢ် ဖဲ ဘ---ကဝီၤဒု, စိၤန့ၣ်သၢၤမ့ၢ်ဝဲ, မ့ၢ်ကွဲၣ်တၢ်လီၤ, ဖၣ်အၣ်ကီၢ်ရၣ်ပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤလၢအမၤသံအီၤမ့ၢ်ဝဲ စိၤမိၤသဲၣ်, မ့ၢ်ဝဲဒၣ် သုးခိးကီၢ်ဆၢသုးရၣ် ၁၀၁၁ အသုးဖိလၢ ဘၣ်တၢ်တီခိၣ်ရိၣ်မဲအီၤလၢ သုးခိၣ်ဒိၣ်ဂီၢ်ဂ့ၢ် စိၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်မ့ၢ် မိၤအ--- အပုၤအဝဲတဖၣ်န့ၢ်ဟူဘၣ်က့ၢ်ဝဲလၢ မိၤအ---အံၤဘၣ်တၢ်မၤသံအီၤလၢ သုးခိးကီၢ်ဆၢအသုးဖိအခါန့ၣ်, မိၤအ--- အပုၤအဝဲလၢအမ့ၢ် မိၤခ---, ၄၅ နံၣ်, မန---၃၉နံၣ် ဒီး အူတ---, ၅၂ နံၣ် သၢၤဂၤအံၤလဲၤဝဲဆူ ဘ--- ကဝီၤဒု လၢကယုၤန့ၢ်က့ၢ်ဝဲစ့အိၣ်လိး လၢသုးခိးကီၢ်ဆၢသုးရၣ် ၁၀၁၁ အအိၣ်န့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ယုဝဲ စ့အိၣ်လိး အကလီၢ်တကယၢၤကွဲး (၁၀,၀၀၀,၀၀၀ ကျပ်) ဘၣ်ဆၣ်သန့က့ၢ် မ့ၢ်ကွဲၣ် သီခါဖးဒိၣ်ခံဂၤတဂၤလၢအမ့ၢ် အူညးနံၣ်ကၣ် ဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ် ထဲ ၅၅ကလီၢ်ကွဲး (၅၀၀,၀၀၀ ကျပ်) န့ၣ်လီၤ. အူတ--- ဒီး အဒီပုၤဝဲတဖၣ်တသးမံထွဲဘၣ်ဆၣ်, အဝဲသ့ၣ်တဲတၢ်တဘျးနိတမံဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒိဖျိလၢအဝဲသ့ၣ်ပျါဘၣ်ဝဲ သုးခိးကီၢ်ဆၢ

အထိ အဝဲသွန်ဘဉ်တူၢ်လိာ်ဝဲစ့အိၣ်လိးအံၤန့ၣ်လီၤ.

### (၄)ပတီၢ်တပတီၢ်-တၢ်ယုန့ၢ်အခွဲး

မ့ၢ်ပှၤလၢအတူၢ်ဘဉ်တၢ်ဖဉ် ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတခါအံၤခါ, ဟ့ၣ်ပှၤတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢပကသုတၢ် ဂ့ၢ်အံၤလၢကျဲၤလဲၣ်.

အူၤ--- ဒီး အူက--- ခံၣ်လၢာ် ဟ့ၣ်ပှၤအခွဲးလၢပကသုတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤအံၤ ဒ်အလီၢ်အိၣ်ဝဲအသိး သ့ဝဲန့ၣ်လီၤ.

Further background reading on the situation in Papun District can be found in the following KHRG reports:

- “Mining development damages farms and irrigation infrastructure in Papun District,” (August 2013)
- “Incident Report: BGF #1014 Corporal Maw Nay Say violent abuse and extortion of villager in Papun District, November 2012,” (August 2013)
- “Violent abuse and forced labour in Bu Tho Township, November and December,” (July 2013)
- “Papun Situation Update: Dwe Lo Township, March 2012 to March 2013,” (July 2013)
- “BGF and KNLA grenades injure villagers and their children in Papun District,” (July 2013)

# Hpa-an District

